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اس�تاد رضا بدرالس�ماء نق�اش و هنرمند 
اصفهانی از چهره های هنری کشور است که 
با وجود شهرت و توانایی حرفه ای در سطح 
جهان، زندگی اش آمیخته با انقلاب اسلامی 
و ارزش های آن اس�ت. او که از هنرمندان 
موفق پیش از انقلاب بوده همیش�ه و همه 
جا می گوید من هویت�م را از امام و انقلاب 
گرفته ام. زمانی که س�ردار س�لیمانی به 
شهادت رسید استاد بدرالسماء به صورت 
خودجوش از سر ارادت و علاقه آثار فاخری 
برای پاسداشت آن شهید خلق کرد که با 
اقبال خوبی مواجه شد و از آثار تمدنی در 
این عرصه محسوب می شود. »جوان« به 
همین بهانه ب�ا وی گفت وگو کرده اس�ت.

پس از ش�هادت سردار س�لیمانی 
دست به رنگ و بوم شدید، به عنوان 
یک هنرمند چه نقش�ی ب�رای این 
قشر جهت ادای دین به اسطوره ها 

قائلید؟ 
سردار س��لیمانی تمام زندگی خود را صرف 
مبارزه با دشمن و دفاع از این مرز و بوم کرد و 
در همین راه هم به شهادت رسید برای همین 
احساس کردم باید کاری انجام بدهم. لطف 
خدا و ارادت به س��ردار س��لیمانی باعث این 
توفیق برای من شد تا سه اثر کار کنم؛ اول با 
موضوع مکتب سردار سلیمانی، دوم راه قدس 
از کربلا می گذرد و س��وم مس��یح ظهور که 

الحمدلله بازخورد خوبی هم داشت.
تا آنجایی که اطلاع دارم این آثار با 
وجود ش�هرت و اهمیت، سفارشی 

نبوده اند. 
بله همان طور که عرض کردم من از سر ارادت 
و علاقه ای که به سردار سلیمانی داشتم این 
سه اثر را بدون هیچ سفارش یا چشمداشت 
مالی کار ک��ردم. کاملًا دلی ب��ود. البته تابلو 
اولی را یکی مسئولان پس از شهادت سردار 
اشاره ای داش��ت که کار کنم ولی پیش از آن 
خودم در نظر داش��تم و اقدام ک��رده بودم و 
خوشبختانه اثر خوبی هم شد. موضوع مکتب 
سردار که مبارزه با جرثومه های فساد و نابودی 
اس��رائیل و داعش بود به تابلو آمد که گویی 
خود سردار به کار نظر داشت و لطف خدا بود 
که این اثر نقش بست. حقیقتاً از ضمیر وجود 
و دلم برخاس��ته بود. خیلی متأثر از شهادت 
ایش��ان بودم و ناراحت از اینک��ه هیچ وقت 
توفیق دیدار سردار را نداشتم ولی محبتی که 
خداوند از این مؤمن در دل گذاشته باعث شد 

تا این سه اثر را کار کنم.
شما با خانواده س�ردار هم ملاقات 

داشتید؟
هرچند موفق به دیدار خود سردار سلیمانی 
نبودم اما توفیق ش��د تا با خانواده آن شهید 
ملاقات کن��م. در افتتاحیه کنگره س��ردار و 
س��ربداران می خواس��تند از چند نفر تقدیر 
کنند و هدیه ای در نظر گرفته بودند. بنده هم 
حضور داشتم و هدیه ای توسط فرزندان شان 
به ما اهدا شد. در مراسم به آنها عرض کردم به 
لحاظ جسمی مشکلی دارم، شما که خانواده 
شهید هستید برایم دعا کنید تا در آن مسیر از 
پا نیفتم. پس از مراسم با دختر بزرگ ترشان 
مقداری حرف زدیم الحمدلله از اثر خلق شده 
ابراز رضایت داش��تند و تشکر کردند. همین 

برایم کافی است.
هر سه اثر شما در قالب هنر نگارگری 

است؟
بله هر سه اثر با شیوه نقاشی ایرانی و نگارگری 

کار شده است. 
شما از معدود هنرمندانی هستید که 
با وجود ظرافت نگارگری در عرصه 
مقاومت و دف�اع مقدس، ش�هدا و 
ارزش های انقلاب�ی کار می کنید که 
ش�اخص و تأثیرگذار ه�م بوده اند. 

برخورد مسئولان چگونه بود؟

ما هرچه داریم مدیون شهدا و انقلاب اسلامی 
اس��ت. معتقدم هرکس در هر حوزه ای باید 
ادای دین کند. کار من نقاشی و نگارگری است 
که در حد توان هرچه باش��د انجام می دهم. 
امیدوارم شهدا در روز قیامت دستگیرم باشند. 
برای همین اغلب کارهای من دلی است بدون 
هیچ سفارش س��ازمانی؛ البته انتظار است تا 
کارهای بیشتری با این مضامین داشته باشیم 
و مس��ئولان حمایت کنند اما بعض��اً اگر کار 
سفارش��ی بوده دقیقه نودی درخواست شده 
است که همین عجله ای بودن حق مطلب را ادا 
نمی کند. باید زودتر به فکر باشند تا آثار دقیق و 
بادقتی خلق شود که حرفی برای گفتن داشته 
باش��د نه اینکه رفع تکلیفی و یک بار مصرف 
باشد. ما باید برای نسل های آینده که چیزی 
از دفاع مقدس و شهدا نمی دانند آثاری خلق 
می کنیم، بنابراین لازم است این آثار با پشتوانه 
فکری باشند. خیلی دوست دارم درباره انقلاب 
اس��لامی، ارزش ها و مفاهیم دینی کار کنم. 
حضرت آق��ا تعبیر آتش به اختی��ار را مطرح 
کردند یعنی وقتی می بینیم از سوی مسئولان 
توجهی نمی ش��ود ما باید خودمان آس��تین 
همت بالا بزنیم و کار کنیم. خودم دوست دارم 
آثارم با پش��توانه فکری و دقیق باشد. افرادی 
که من را می شناسند در دیدار حضوری یا در 
فضای مجازی از من می خواهند در قالب یک 

اثر نقاشی حرف آنها را بزنم. اینکه خود مردم 
می خواهند ی��ا گاهی س��وژه می دهند برایم 
جالب و انگیزه بخش است تا در قالب اثر هنری 

پیام انقلاب را انتقال بدهم.
کدام ویژگی سردار برای شما جذاب 

بود؟
سردار ش��خصیتی ذوابعاد و منحصر به فرد 
داش��ت و در مراحل مختلف انقلاب از نظام 
جمهوری اس��لامی دف��اع می ک��رد و تمام 
عمرش را بدون هیچ منتی در این راه صرف 
کرد. همیش��ه همه جوانب را می سنجید تا 
کاری خلاف مکتب تشیع و انقلاب اسلامی 
انجام ندهد. او خود را وقف اسلام و انقلاب و 
ولایت کرده بود برای همین به کمال رسیده 
بود . او را دوست داشتم چون عصاره انقلاب 
در وجودش نقش بس��ته بود. مصداق کلام 
امام خمینی ب��ود که بس��یجی ها اخلاص 
دارند و نمونه کاملش س��ردار سلیمانی بود. 
بیشتر اهل عمل بود تا حرف و شعار. همین 
اخلاقش برای من خیلی جالب و تأثیرگذار 
بود. بای��د جوانب ش��خصیتی او را در قالب 
اثر هنری پیاده کرد و تفکرات س��ردار را به 
مخاطب ایران��ی و غیرایران��ی در تمام دنیا 
انتقال بدهیم. م��ا نیاز داری��م در این زمان 
الگویی داشته باش��یم تا دست یافتنی باشد 
و حقیقتاً سردار سلیمانی در همه زمینه ها 

حرف برای گفتن داشت.
درب�اره ش�هدای 25 آبان ه�م اثر 

شاخص و ماندگاری دارید.
توفیق داش��تم درباره ش��هدای 25 آبان کار 
کنم. تنها اثری بود که با این موضوع کار شد و 
آن هم کاری دلی و برخاسته از عمق وجودم 
بود. تنها اثری که هر سال درباره آن صحبت 
می شود و ماندگار شده همین اثر است و هر 
سال روی آن مانور می دهند. خوشحالم که در 
آن اتفاق مهم ارزشی من هم سهم کوچکی 
داش��تم. امیدوارم مس��ئولان حمایت کنند 
تا درباره شهدا بیش��تر کار شود. از مسئولان 
می خواهم تا حمایت کنند ک��ه آثار انقلابی 
و ارزشی با پشتوانه فکری و دقیق زیاد تولید 
شود چراکه این ها همه سندهای تصویری و 
گویا برای نس��ل های آینده و معرف فرهنگ 
ایرانی و اس��لامی ما به تمام دنیا هستند. از 
طرفی همیش��ه گفتم اصفهان موزه هنری 
ندارد، واقعاً جایش خالی است تا آثار مختلف 
هنری و ش��اخص در معرض دید قرار بگیرد. 
این برای گردشگران هم جالب است. امیدوارم 

نگذارند این چراغ خاموش شود.

اثر حاج قاسم از دلم برخاست 
گفت وگوی »جوان« با استاد رضا بدرالسماء هنرمند نگارگر

گفتوگو

 محمد صادقی
امسال نیز تهران شاهد برگزاری نمایشگاه 
مجازی کتاب خواهد بود که س�ال گذش�ته 
برای نخستین بار در شرایط کرونا برای روشن 
ماندن چراغ نمایشگاه کتاب تهران برگزار شد 
و اکنون به دنبال هویت مستقل خود است.

سال گذشته تهران تجربه جدیدی را در عرصه 
برگزاری نمایشگاه های فرهنگی داشت. برای 
نخستین بار نمایش��گاه کتاب تهران به صورت 
مجازی برگزار شد تا در شرایط کرونا که امکان 
برگزاری نمایشگاه به روال عادی نبود، مردم و 
علاقه مندان به کتاب و کتابخوانی از دسترسی 
به تازه های نشر محروم نشوند. امسال قرار است 

این تجربه برای دومین بار تکرار شود.
حسین صفری، معاون اجرایی دومین نمایشگاه 
مجازی کتاب ته��ران با بیان اینک��ه در اولین 
دوره نمایش��گاه مجازی کتاب ته��ران با توجه 
به ش��یوع ویروس کرونا و اهمیت برگزاری این 
نمایش��گاه، ش��رایط تقریباً مطلوبی را ش��اهد 
بودیم می گوید: برای دومین دوره این نمایشگاه 
س��امانه خرید کتاب، برنامه  ه��ا و فعالیت های 
اجرایی، ش��یوه همکاری با نهادها و سازمان  ها 
و... را آسیب شناس��ی کرده و ش��رایط را بهبود 

بخشیدیم.
صفری با اشاره به مکاتبه محمدمهدی اسماعیلی 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در خصوص 
امنیت س��امانه بازدید و خرید کتاب از دومین 
نمایشگاه مجازی کتاب تهران، یادآور شد: برای 
به صفر رساندن اش��کالات فنی این سامانه از 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات درخواست 
کمک کرده ایم. ط��ی این مکاتبه با س��ازمان 
فناوری اطلاع��ات ایران در خصوص س��امانه 
بازدید و خرید کتاب، امنی��ت، اجرا و... دومین 
نمایش��گاه بین المللی کتاب تهران، جلس��ات 
متعددی برای بررسی س��ایت های موجود در 
حال برگزاری اس��ت تا با کمترین مشکل وارد 
فاز اجرایی ش��ویم. همچنین در این نامه وزیر 
فرهنگ و ارشاد اس��لامی درخواست ترافیک 
رایگان برای ناشران و بازدیدکنندگان دومین 
نمایش��گاه مجازی کتاب تهران را داشتند که 
امیدواریم طی مذاکراتی که انجام می دهیم این 

امر محقق شود.
از س��وی دیگر علی رمضانی، مدیرعامل خانه 
کتاب با اشاره به روند برگزاری نمایشگاه مجازی 
کتاب تهران، می گوید: طبق دس��تور معاونت 
امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی 
برگزاری این نمایش��گاه در دس��تور کار خانه 
کتاب و ادبیات ایران قرار گرفته و این مجموعه 
با توجه به موارد مدنظر س��تاد مل��ی مقابله با 
کرونا سناریوهای مختلفی را برای اجرا طراحی 
کرده اس��ت. همچنین مذاک��رات و مکاتباتی 
با س��ازمان های دس��ت اندرکار در حال انجام 
اس��ت تا به محض تأیید س��تاد مل��ی مقابله با 
کرون��ا، فعالیت های مربوط به برگ��زاری دوره 
سی وسوم نمایش��گاه بین المللی کتاب تهران 

عملیاتی شود.
رمضانی می افزاید: جدول زمان بندی برگزاری 
سی وسومین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
آماده ش��ده و پس از مش��ورت با صاحبنظران 
و دست اندرکاران حوزه نش��ر، نهایی شده و به 
س��رعت وارد فاز اجرایی خواهد شد. بعضی از 
فعالیت  ها را باید توأم��ان انجام دهیم چراکه با 
محدودیت زمانی روبه رو هستیم. قبلًا هم اعلام 
ش��د که بازدید از محل های احتمالی برگزاری 

نمایش��گاه بین المللی کتاب تهران انجام شده 
است. تصمیم گیری در این خصوص نیز در حال 

نهایی شدن است.
مدیرعام��ل خانه کت��اب می گوی��د: امیدوارم 
با کنترل همه گی��ری کرونا در ای��ران، امکان 
برگزاری بزرگ ترین رویداد فرهنگی کشور به 
نحو مطلوب فراهم ش��ود و علاقه مندان حوزه 
کتاب و کتابخوانی بتوانند از فعالیت های ناشران 
کشور در دو سال گذش��ته به صورت حضوری 

بازدید کرده و انتخابگر بهترین  ها باشند.
 نمایشگاه مجازی فرصت برابر برای همه

مرتضی آخوندی، مدیر انتش��ارات دارالکتاب 
الاسلامیه، نیز در این ارتباط نمایشگاه مجازی 
کتاب را فرصت برابری برای همه ناشران می داند 
و می گوید: در اولین نمایش��گاه مجازی کتاب 
تهران با توجه به اینکه اولین تجربه در کل کشور 
بود و شاید عده ای از مردم در جریان برگزاری 
نمایش��گاه کتاب به صورت مجازی نبودند اما 
استقبال رضایت بخش بود. بنابراین پیش بینی 
می کنم اس��تقبال از دومین نمایشگاه مجازی 
کتاب تهران در مقایسه با نخستین دوره افزایش 
پیدا کند چراکه ناشران با تجربه  هایی که از دوره 
قبل کسب کردند آماده تر خواهند بود. همچنین 
با اطلاع رسانی  هایی که انجام شده مردم خود را 

برای نمایشگاه آماده کرده اند.

مدیر انتشارات دارالکتاب الاس��لامیه با اشاره 
به اینکه مردم باید از وجود تقس��یم بندی های 
موضوعی نمایش��گاه مج��ازی کت��اب تهران 
مطلع ش��وند، تصریح می کند: مردم با حضور 
در نمایش��گاه مجازی کتاب تهران می توانند با 
طیف گسترده ای از تنوع موضوعی روبه رو شوند 
که انتخاب کتاب را برای آنها آسان تر می کند. 
به نظر من محدودیت س��ال انتش��ار کتاب در 
نمایش��گاه مجازی کتاب تهران باید برداشته 
شود تا ناشران بتوانند همانند نمایشگاه فیزیکی 
کتاب تهران همه کتاب های چاپ شده خود را 

عرضه کنند.
آخوندی ضم��ن بی��ان این که برگزار ش��دن 
نمایش��گاه مجازی کت��اب ته��ران در دوران 
همه گیری وی��روس کرونا که کتابفروش��ی  ها 
تعطیل و با رکود فروش کت��اب روبه رو بودیم، 
شور و شوق را به صنعت نشر کشور بازمی گرداند، 
تأکید می کند: ارسال رایگان کتاب در نمایشگاه 
مجازی کت��اب تهران امتیاز ویژه ای اس��ت که 
مردم را برای خرید کتاب ترغیب می کند و این 

امتیاز باید در این نمایشگاه  ها تکرار شود.
 خدمات ش�رکت پس�ت به خریداران 

کتاب
جلسه هماهنگی با شرکت ملی پسُت جمهوری 
اس��لامی ایران در خصوص دومین نمایش��گاه 
مجازی کتاب ته��ران با حض��ور علی رمضانی 
رئیس دومین نمایشگاه مجازی کتاب تهران و 
مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران، رمضانعلی 
س��بحانی فر معاون وزیر ارتباط��ات و فناوری 
اطلاع��ات و مدیرعامل ش��رکت ملی پسُ��ت 
جمهوری اسلامی ایران و معاونان دو مجموعه 
برگزار ش��د. بحث های کلان پسُ��تی، نحوه و 
جزئیات همکاری پُس��ت در دومین نمایشگاه 
مجازی کتاب تهران، تحویل رسید پستی توسط 
مراکز پسُت، ارس��ال بخش نامه به ادارات کل 
پستی در کشور برای همکاری بیشتر، آموزش 
لفاف بندی به ناشران، ارسال صحیح و به موقع 
کتاب  ها از سوی ناش��ران و شرکت ملی پست 
جمهوری اسلامی ایران، اطلاع رسانی به موقع 
بخش نامه  ها و اخبار، اطلاع رس��انی به ناشران، 
برگزاری جلس��ه مدی��ران اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان  ها با مدیران پسُت استان  ها 
برای هم افزایی بیشتر، مشارکت استان  ها و... از 

جمله مباحث مطرح شده در این جلسه بود.
همچنین در جلس��ه هماهنگی با شرکت ملی 
پسُ��ت جمهوری اس��لامی ایران در خصوص 
دومین نمایشگاه مجازی کتاب تهران مقرر شد 
در ایام برگزاری این نمایشگاه برای بسته  هایی 
که نشانِ دومین نمایشگاه مجازی کتاب تهران 
بر روی آنها حَک شده است، خدمات و شرایط 
ویژه پس��تی تعلق بگی��رد. دومین نمایش��گاه 
مجازی کتاب، از س��وم بهمن  آغاز می ش��ود و 
تا دهم بهمن  ١٤٠٠ به مدت هش��ت روز ادامه 
خواهد داشت. علاقه مندان برای بازدید و خرید 

کتاب می توانند به ketab.ir مراجعه کنند.

گزارش

خیز نمایشگاه مجازی کتاب برای تجربه دوم
نمایشگاه مجازی کتاب تهران

 امسال هم کتاب ها را رایگان به خریداران تحویل می دهد

مدیرعامل خانه کتاب: امیدوارم با 
کنترل همه گیری کرون�ا در ایران، 
امکان برگزاری بزرگ ترین رویداد 
فرهنگی کشور به نحو مطلوب فراهم 
ش�ود و علاقه مندان حوزه کتاب و 
کتابخوانی بتوانن�د از فعالیت های 
ناشران کش�ور در دو سال گذشته 
به ص�ورت حضوری بازدی�د کرده 
و انتخابگ�ر بهترین  ه�ا باش�ند

مصداق کلام امام خمینی بود که 
بسیجی ها اخلاص دارند و نمونه 
کاملش سردار سلیمانی بود.  باید 
جوانب شخصیتی او را در قالب اثر 
هنری پیاده کرد و تفکرات سردار 
را به مخاطب ایرانی و غیرایرانی 
در تم�ام دنی�ا انتق�ال بدهی�م

حس�ن رحیم پ�ور ازغ�دی در نشس�ت 
»س�ینمای تمدن س�از « در جش�نواره 
فیلم »عمار « عنوان ک�رد »فیلم  هایی که 
در راس�تای رشد معنوی انس�ان ساخته 
می شود سینما را تبدیل به معبد می کند.« 
نشست »س��ینمای تمدن س��از « از سلسله 
نشست های جش��نواره فیلم عمار با حضور 
حس��ن رحیم پور ازغدی در محل برگزاری 
این جش��نواره در سینما فلس��طین تهران 

برگزار شد. 
در ابتدای این نشست رحیم پور ازغدی گفت: 
زمانی که از نسبت سینما و تمدن سازی بحث 
می شود می توان از مؤلفه های مختلف استفاده 

کرد. چه تمدن هایی چه سینما هایی را تقویت و چه سینما هایی 
را تضعیف می کنند؟ عنصری که بر ظرفیت تمدن سازی هنر و 
به خصوص س��ینما اثر می گذارد قوه تخیل، شخصیت سازی و 
الگوسازی است. همه بخش های سینما در شخصیت پردازی مؤثر 
هستند و از طریق آن بر افکار و اخلاق عمومی تأثیر می گذارند. 
به همین دلیل سینما امروز در تمدن سازی مؤثر است.  وی ادامه 
داد: تمدن یک بخش سخت افزاری دارد و نباید فراموش کرد که 
مخاطبش انسان است و سینما با مخاطب مربوط است. مخاطب 
انسان دین است و مخاطب دین انسان است و هرچه که با افکار، 
اخلاق و انسانیت انسان سروکار دارد با دین نیز سروکار دارد. هر 
کدام از هنر ها که انسانیت را تقویت کند دینی است و سینمای 

دینی را از آثار و فلسفه پشت آنها می توان شناسایی کرد. 
 راحت  ترین معیار درجه بندی سینمای دینی چیست؟

این کارش��ناس فرهنگی ادامه داد: یک عده سینمای دینی را 
سینمای عدالت خواه، عده ای سینمای معنوی و عده ای سینمای 
سرگرمی می دانند. راحت  ترین معیار برای درجه بندی سینمای 
دینی و دینی تر توجه به خروجی یک اثر هن��ری و تأثیر آن بر 
مخاطب است. اگر اثر بر مخاطب او را به معیارهای دینی نزدیک 
کند، به همان اندازه دینی اس��ت و هرچه دورتر کند سینمای 
غیردینی. اگر یک اثر هنری معنویت و اخلاقیات را در مقوله های 
مختلف، به این عقیده و سبک زندگی فرد نزدیک کند، یک اثر 
دینی است و اگر از چنین ارزش  هایی دور کند یک اثر غیردینی 
اس��ت.  رحیم پور ازغدی تأکید کرد: نمی توان گفت سینمای 
دینی یک ژانر خاصی اس��ت بلکه همه ژانر ها می تواند دینی یا 
غیردینی باش��د. قوه خیال واس��طه بین عقل و حس است که 
خداوند در اختیار انسان گذاشته است که انسان آن را در اختیار 
شیطان می گذارد یا در اختیار فرشتگان می گذارد. در این میان 
تأکید می کنم همه ژانرهای سینمایی از جمله پلیسی، تخیلی، 

عشقی، جنگی و... می توانند سینمای دینی یا 
غیردینی باشند. حتی سینمای زرد و سیاه نیز 
در این دسته بندی قرار دارند. حتی سرگرمی 
هم در همین راس��تا قرار دارد، اگر تولیدات 
سینما در راستای رشد معنوی انسان باشد 
سینما تبدیل به معبد می ش��ود.  وی تأکید 
کرد: همه هنرمندان باید پاسخگو باشند که 
چه می خواهند بگویند و چگونه می خواهند 
آن را بگویند. هم ظ��رف و هم مظروف مهم 
است، اگر ظرف درست نباشد سینما نیست 
و اگر مظروف درست نباش��د دینی نیست. 
نباید فراموش کرد که س��ینمای مسلمانی 
و دینی نیز مراتبی دارد که باید به آن توجه 
کرد. برخی می گویند س��ینما خاکستری اس��ت اما خودشان 
سیاه یا سفید می سازند. فقط جای قهرمان و ضدقهرمان عوض 

شده است. 
 همه فیلم  ها ایدئولوژیک هستند

وی توضیح داد: همه فیلم  ها ایدئولوژیک هستند، هیچ سینمای 
بی طرفی وجود ندارد و همه آثار سراسر پیام است. در این سال  ها 
فیلم های انقلابی را مسخره کردند و گفتند سینما هنر است و 

نباید ایدئولوژی داشته باشد. 
رحیم پور ازغدی افزود: می گویند وقتی زمان و مکان داس��تان 
را ش��رح می دهید، باید مضمون اینکه چه کسی باید قهرمان 
باشد را در ذهن داشته باش��ید، در همین راستا صفات خوب و 
مخاطب پسند را برای شخصیت در نظر بگیرید اما شرایط را به 
گونه ای می چینید که این مخاطب مجبور به آدم کشی می شود. 

اینجاست که تفاوت میان خوب و بد مشخص نمی شود. 
وی تأکید کرد: در سینمای اسلامی چهارتا صفت خوب نمی تواند 
قتل را توجیه کند چراکه قتل ذاتاً بد اس��ت. امریکا با س��ینما 
تفکرات مخاطب جهانی را تغیی��ر داده و مذهبی  ترین افراد یا 
کسانی که برای کشورشان می جنگند را قاتل و قاتلان را قهرمان 
نش��ان می دهد. این قاسم س��لیمانی بود که نش��ان داد این ها 
چه کس��انی هس��تند.  رحیم پور ازغدی در پایان گفت: شهید 
سلیمانی به من می گفت فیلم از پش��ت جبهه های انگلیس و 
امریکا از طریق نفوذی های خود به پشت جبهه آنها داریم. حتی 
سربازان امریکایی از ترس شان پوشک بزرگسال می گذارند! به 
همین دلیل آنها نمی توانند روی زمین با ما بجنگند. امریکایی  ها 
بزرگ ترین تروریست های دنیا هستند که از طریق سینما چهره 
خود را تغییر می دهند. در نهایت باید بگویم که هدف فیلم همان 
هدف فیلمساز است و فیلمساز همان کارگردان، تهیه کننده و 

سناریست است.

در جشنواره »عمار « مطرح شد

همه ژانر ها در سینما می تواند »دینی « باشد
فیلم  هایی که در راستای رشد معنوی انسان ساخته می شود سینما را تبدیل به معبد می کند

محمدمه�دی ابراهیمی نص�ر، 
مستندس�از متولد 1367 دارای 
تحصی�لات ح�وزوی و رش�ته 
حقوق بش�ر در دانش�گاه شهید 
بهشتی است. امس�ال با مستند 
»جست وجوگر « در دوازدهمین 
جش�نواره عم�ار حض�ور دارد. 
»جوان« با وی گفت وگو کرده  است.

سوژه مستند جست وجوگر 
از کجا آمد؟ 

پدر و مادر من از دانشجویان قبل از 
انقلاب بودند و آثار دکتر ش��ریعتی 
همیش��ه در خانه ما وجود داش��ته 

است. حال با توجه به اینکه تاکنون کار مستقل و جامعی 
برای دکتر شریعتی صورت نگرفته است این ایده در ذهنم 
شکل گرفت که یک همایش با عنوان بررسی اندیشه های 
دکتر شریعتی در کانون اندیشه جوان داشته باشیم. در 
نهایت به این نتیجه رس��یدیم که برای ارتباط بیشتر با 
مخاطب باید یک مستند مستقل از ایشان تهیه کنیم تا 
جوان امروز با شخصیت دکتر شریعتی آشنایی بیشتری 

پیدا کند.
مسئله اصلی شما در این مستند چه بود؟

یک س��ری از جریان های فک��ری و سیاس��ی انتقادات 
خودش��ان به انقلاب و موضوعات این چنینی را به دکتر 
شریعتی نسبت می دادند و این باعث  می شد چهره کج و 
معوجی از دکتر شریعتی به مخاطب برسد. حتی گا هی 
به طرزی مغرضانه و عجیب افکار منافقین و سلفی گری 
را به دکتر شریعتی نسبت می دادند که ما سعی کردیم در 
این مستند به این تحریف ها پاسخ بدهیم. ما با نزدیکان و 
افرادی که در اندیشه دکتر شریعتی پژوهش کرده بودند 
گفت وگو داش��تیم و به این نکته پرداختیم که شریعتی 
مجموعه ای از نکات مثبت و منفی شخصیتی و عملکردی 
است. او یک دیدگاه کلی داشته که کشور و جریان های 
انقلابی را به سمت یک مبارزه سوق بدهد. در واقع ایده او 

یک مبارزه فرهنگی بود.
آیا ملاحظاتی هم وجود داش�ت ک�ه رعایت 
کردن شان روایت س�وژه و ساخت مستند را 

سخت تر کند؟
خیر. ملاحظه خاصی وجود نداشت. چون من و تهیه کننده 
کاملًا به کار آشنایی داش��تیم و بحث های مبسوطی در 

مورد نوع روایت داشتیم. همان طور 
که اشاره کردم هر شخصیتی نکات 
مثبت و منفی دارد که چون وقت ما در 
مستند محدود بود به نکات بااهمیت تر 

اشاره کردیم.
به نظ�ر می آم�د نخواس�تید به 
درگیری روحانیونی مثل شهید 
مطهری و مرح�وم کافی با دکتر 
شریعتی بپردازید. دلیل خاصی 

داشت؟
ی��ک دلی��ل ای��ن ن��وع روای��ت به 
مصاحبه شوندگان بستگی دارد که 
بتوانند مطالب را انتق��ال بدهند. ما 
یک لیس��ت 7٠ نفری از افراد آماده 
کرده بودی��م و به همین می��زان توانس��تیم مطالب را 
جمع آوری کنیم. البته در مستند به مسائلی مثل دیدگاه 
شهید مطهری و اختلافات پرداختیم ولی اشاره بیشتر به 

این مسائل باعث  می شد روایت اصلی مغفول بماند.
به نظرتان مس�تند توانس�ت از تأثی�ر دکتر 
ش�ریعتی در بروز انق�لاب اس�لامی، درک و 

تصویر مناسبی ارائه دهد؟
ما در روش و گفت وگو ها تلاش کردیم به این تصویر دقیق 
از دکتر شریعتی برس��یم و به نظرم موفق عمل کردیم. 
نکته کلیدی مستند هم در همان دو جمله آخر مرحوم 
دکتر شریعتی در مستند مشخص اس��ت. نکته مثبت 
دیگر مستند این است که می ش��ود درمورد آن صحبت 
و تعدیلش کرد. چون شخصیت شریعتی یک اسطوره و 

قدیس نیست و قابل نقد است.
وضعیت مستندسازی تاریخی سیاسی کشور 

را چطور می بینید؟
ضعف هایی وجود دارد که مربوط به آرش��یو اس��ت و از 
گذشته نشئت می گیرد. به عنوان مثال از دکتر شریعتی 
که شخصیت شناخته شده ای است قطعات خیلی محدود 
و سیاه و سفیدی وجود دارد. در صورتی که شاید بشود این 
فیلم  ها را جمع آوری کرد. یعنی آرشیو که نقش اساسی 
در ساخت مستند دارد بسیار ضعیف اس��ت. اگر آرشیو 
کامل باشد مستندساز هم می تواند با خلاقیت بیشتری به 
موضوع بپردازد. واقعاً این باعث تأسف است که جریانات 
رقیب و ش��بکه های خارج��ی برای آرش��یو هزینه های 
گزافی متقبل می شوند ولی سامانه جامع و کاملی برای 

مستندسازان داخلی وجود نداشته باشد.

گفت وگوی »جوان« با محمدمهدی ابراهیمی نصر،  کارگردان مستند »جست وجوگر«

سعی کردیم به تحریف ها درباره شریعتی
  پاسخ دهیم 


